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Совет по правам человека 
Сорок третья сессия 

24 февраля – 20 марта 2020 года 

Пункт 4 повестки дня 

Ситуации в области прав человека,  

требующие внимания со стороны Совета 

  Вербальная нота Постоянного представительства 
Азербайджана при Отделении Организации 
Объединенных Наций в Женеве от 19 ноября 2019 года 
на имя Управления Верховного комиссара Организации 
Объединенных Наций по правам человека 

  Постоянное представительство Азербайджанской Республики при Отделении 

Организации Объединенных Наций и других международных организациях в Женеве 

свидетельствует свое уважение Управлению Верховного комиссара Организации 

Объединенных Наций по правам человека и имеет честь обратить внимание на 

следующее. 

  8 мая 1992 года вооруженные силы Республики Армения оккупировали 

исторический азербайджанский город Шуша. В результате оккупации город Шуша и 

30 сел Шушинского района были разрушены, 195 мирных жителей были убиты, 

165 получили ранения и 58 пропали без вести. Более 24 000 жителей Шуши 

подверглись этнической чистке. 

  Оккупация Шуши была частью систематической оккупационной и агрессивной 

политики Армении против Азербайджана. В результате этой политики Армения с 

применением силы оккупировала Нагорно-Карабахскую область и семь прилегающих 

районов Азербайджана, провела печально известные этнические чистки в отношении 

более миллиона азербайджанцев на захваченных территориях и совершила другие 

серьезные военные преступления и преступления против человечности. 

  После оккупации было уничтожено или искусственно изменено около 

135 культурных, религиозных и исторических памятников. Одним из таких 

памятников является мечеть Юхари (Верхняя)-Говарага.  

  В этой связи Постоянное представительство настоящим представляет заявление 

азербайджанской общины Нагорно-Карабахской области Азербайджана о «ремонте-

реставрации» мечети Юхари Говарага Арменией. Действия Армении направлены на 

фальсификацию исторических фактов и продолжение политики оккупации, 

нарушающей права человека азербайджанских ВПЛ, которые были насильственно 

изгнаны со своих родных земель. 
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  Постоянное представительство любезно просит Управление Верховного 

комиссара распространить настоящую вербальную ноту и приложение к ней* 

в качестве документа сорок третьей сессии Совета по правам человека по пункту 4 

повестки дня. 

  

  

 * Воспроизводится в том виде, в каком оно было получено, только на языке оригинала. 
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  Annex to the note verbale dated 19 November 2019 from the 
Permanent Mission of Azerbaijan to the United Nations 
Office at Geneva addressed to the Office of the United 
Nations High Commissioner for Human Rights 

  Statement of the Azerbaijani community of Nagorno Karabakh region 

of Azerbaijan on “repair-restoration” of Yukhari Govharagha mosque 

by Armenia 

  Destroying the cultural, historical and religious heritage of Azerbaijani people in the 

occupied Azerbaijani lands, Armenia is preparing for the provocative “opening” of the 

Yukhari Govharagha mosque in Shusha following the “repair-restoration”. 

  This is the one more vivid sample of illegal activity carried out in our occupied 

territories by Armenia and its vassal criminal regime. 

  As it is known, the Yukhari Govheraga Mosque was built by architect Karbalai 

Safihan Sultanhuseyn oglu Garabagi upon the instructions of the daughter of Ibrahimkhalil 

Khan Govheraga. 

  The “opening” of the mosque after the “restoration” is the next cheap show that 

Armenia plans to mislead the international community. Armenia tries to present itself in the 

world as a country that cares about historical monuments. If Armenia really respects 

historical monuments and is interested in their restoration, then why destroys hundreds of 

cultural and historical religious monuments belonging to our people? Why are the footprints 

of other mosques, churches and other monuments in Shusha timely destroyed by Armenian 

vandals? Who will use the Yukhari Govharaga Mosque while the Azerbaijanis, the native 

inhabitants of Shusha, are expelled? 

  It also hurts us that the Armenian invaders are trying to change the architecture of this 

architectural monument of our people and design the mosque as a “Persian mosque”. This 

once again shows that Armenia is engaged in the theft, loss, and destruction of the cultural 

heritage of Azerbaijanis in the occupied territories. By declaring the Yukhari Govharaga 

mosque a “Persian mosque”, Armenia falsifies history and tries to rewrite it. It also shows 

that Armenia is a fake, tolerant country. 

  According to the media, the repair and restoration work of the Yukari Govharaga 

Mosque is being carried out by the Iranian company Part Saman Cahan. It upsets us – IDPs. 

We accept it as disrespect towards the Azerbaijani community of the Nagorno Karabakh 

region of the Republic of Azerbaijan and the Azerbaijani people in general. 

  We – as an Azerbaijani community of the Nagorno Karabakh region declares that the 

first step we will do after returning to our homeland is to restore our cultural, historical and 

religious monuments. We are sure that the day is not far. 

  The only solution of the conflict is possible with the withdrawal of Armenian 

occupation troops from our lands, the return of expelled Azerbaijanis, peaceful coexistence 

of both communities of Azerbaijan’s Nagorno-Karabakh region within internationally 

recognized borders of our country. 

     


